
Now, Shri Naresh Bansal on 'Demand to approve the plan for expansion of 
AIIMS, Rishikesh in Uttarakahand'. 

 
Demand to approve the plan for expansion of AIIMS, Rishikesh in Uttarakahand 

 
Ǜी नरेश बंसल (उǄराखंड): उपसभापित महोदय, Ģाकृितक सȚदयर् से भरपूर मा ंगंगा के तट पर 
अिखल भारतीय आयुिर्वज्ञान सÎंथान, ऋिषकेश, Îवगीर्य Ǜी अटल िबहारी वाजपेई जी की 
सरकार से उǄराखंड को िमला था। एÇस ऋिषकेश की नींव 2 फरवरी, 2004 को रखते हुए 
तत्कालीन कȂ दर्ीय ÎवाÎथ्य एवं पिरवार कÊयाण मंतर्ी, Ǜीमती सुषमा Îवराज जी ने कहा था िक 
भिवÍय मȂ एÇस ऋिषकेश राज्यवािसयȗ के िलए वरदान सािबत होगा, आज यह सच हो रहा है। 
एÇस ऋिषकेश को ÎवाÎथ्य सेवाओं, अनुसधंान तथा Ģिशक्षण मȂ के्षतर्ीय असतुंलन को दूर करने के 
िलए रणनीितक रूप से Îथािपत िकया गया था। 27 मई, 2013 से यहा ंओपीडी की सुिवधा शुरू हो 
गई। इसके 8 महीने बाद 30 िदसबंर, 2013 मȂ आईपीडी और िफर 2 जून, 2014 से सजर्री शुरू होने 
से उǄराखंड के अलावा अन्य राज्यȗ के मरीजȗ ने भी एÇस ऋिषकेश पहंुचना शुरू कर िदया। 
िवषम भौगोिलक िÎथित वाले इस पहाड़ी राज्य की ÎवाÎथ्य सुिवधाओं को बढ़ाने के िलए एÇस 
ऋिषकेश के डॉक्टसर् Ģत्येक अवसर पर दृढ़ सकंिÊपत नज़र आए। अपनी Îथापना के बाद से एÇस 
ऋिषकेश एक राÍटर्ीय महत्व के सÎंथान के रूप मȂ िवकिसत हुआ है, िजसमȂ वतर्मान मȂ िविभन्न 
पाǸकर्मȗ मȂ 1,030 छातर्-छातर्ाएं हȅ। एÇस ऋिषकेश अब कई िचिकत्सा और सबंǉ पाǸकर्म 
चलाता है। इन गितिविधयȗ का मागर्दशर्न 200 से अिधक सकंाय सदÎयȗ ǎारा िकया जाता है। 
िनयिमत बाǩ रोगी क्लीिनकȗ मȂ बढ़ती सखं्या के साथ-साथ 91 िवशेष क्लीिनक जोड़े गए हȅ। इसी 
तरह 2013 मȂ 200 िबÎतर वाले अितिरƪ आंतिरक रोगी सुिवधा से बढ़कर अब इसकी क्षमता 960 
िबÎतर की है। जैसे-जैसे एÇस मȂ ÎवाÎथ्य सुिवधाएं और मेिडकल तकनीक िवकिसत होती गई, 
वैसे-वैसे इलाज के िलए अÎपताल मȂ भतीर् होने वाले मरीजȗ की सखं्या मȂ भी बढ़ोतरी होती गई। 
कोरोना महामारी के दौरान, जब करोना सकंर्िमत Ëयिƪ के पास जाने मȂ लोग भयभीत होने लगे 
थे, उस दौरान भी एÇस के िचिकत्सकȗ ने फ़ज़र् िनभाते हुए कोरोना सकंर्िमतȗ का जी-जान से 
इलाज िकया।  

देहरादून िजले के ऋिषकेश मȂ िÎथत एÇस आज न िसफर्  उǄराखंड के गढ़वाल, कुमाऊँ 
मंडल, बिÊक पिÌचमी उǄर Ģदेश, हिरयाणा और िहमाचल Ģदेश तक के लोगȗ को अपनी 
ÎवाÎथ्य सेवाएं उपलÅध करा रहा है, िजसकी वजह से रोिगयȗ की सखं्या िनरंतर बढ़ रही है। एÇस 
ऋिषकेश पर अितिरƪ दबाव होते हुए भी लोगȗ को बेहतर व त्विरत इलाज िमल सके, इसके िलए 
आवÌयकता है एÇस ऋिषकेश के िवÎतारीकरण की तथा यहा ं मेिडकल एवं व निसȊग Îटाफ की 
सीट्स बढ़ाने की, िजससे यह दबाव कम हो सके और सभी को समय पर अच्छा इलाज िमल सके।  
अत: मȅ सदन के माध्यम से आपके ǎारा यह िनवेदन करता हंू िक इसका िवÎतारीकरण िकया 
जाए।                                                               
 
MR. DEPUTY CHAIRMAN: The following hon. Members associated themselves with 
the matter raised by the hon. Member, Shri Naresh Bansal: Dr. Sasmit Patra 
(Odisha), Shri Mahendra Bhatt (Uttarakhand), Dr. Bhim Singh (Bihar), Shri Niranjan 
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Bishi (Odisha), Shrimati Mahua Maji (Jharkhand), Shri Devendra Pratap Singh 
(Chhattisgarh), Shri Brij Lal (Uttar Pradesh) and Dr. Kalpana Saini (Uttarakhand).  

Thank you, Naresh Bansalji. Now, Shri Debashish Samantaray on 'Demand to 
provide strategic support to IT companies for the growth of IT Sector in Odisha'. 

 
Demand to provide strategic support to IT companies for the 

 growth of IT Sector in Odisha 
 

SHRI DEBASHISH SAMANTARAY (Odisha): Sir, I will start with the IT journey in 
Odisha. Twenty years back, the NIC was brought to Odisha by the then Chief 
Minister, hon. Sri Naveen Patnaik, my leader. And, from there, the journey started.  
Infrastructure to bring in IT companies was laid out, a master plan was made.  Due to 
that master plan, I am proud to say, Bhubaneswar became the number one smart city 
of our country. As we start this journey, Odisha is emerging as the new IT hub of 
India. With a huge talent pool, favourable and hassle-free business environment and 
political stability, Odisha is well poised to be the sought after IT destination in the 
country. This political stability was, of course, due to Naveen Babu's 24 years of 
governance. This was the effort by the then Chief Minister where a personal initiative 
was taken to go to all the top IT companies in Bombay, in Bangalore and Hyderabad. 
We got TCS; we got two campuses of Infosys, Wipro and Tech Mahindra. Now, as 
the hon. Minister of IT is from Odisha, who has been a bureaucrat also in our State, 
so he understands. He was the Collector in Cuttack. I urge, and I request through 
you, Sir, that Odisha needs a strategic support not only to become the hub of Eastern 
India in IT, but also the hub of IT in the whole of India. If you see our talent pool from 
Odisha, there are lakhs in numbers in Bangalore, Hyderabad, Pune, Bombay and 
Kolkata. So, we have the natural talent pool in our State. Therefore, lastly, I again 
humbly request our Minister to give priority to support IT in Odisha. Thank you, Sir.                            
 
MR. DEPUTY CHAIRMAN: The following hon. Members associated themselves with 
the matter raised by the hon. Member, Shri Debashish Samantaray: Dr. Sasmit Patra 
(Odisha), Shri Niranjan Bishi (Odisha), Shri Muzibulla Khan (Odisha), Shri Sujeet 
Kumar (Odisha), Shri Saket Gokhale (West Bengal), Ms. Sushmita Dev (West 
Bengal), Dr. Kanimozhi NVN Somu (Tamil Nadu), Shri Jawhar Sircar (West Bengal), 
Shrimati Sulata Deo (Odisha), Shri M. Mohamed Abdulla (Tamil Nadu) and Shrimati 
Mahua Maji (Jharkhand).       

 The next speaker is Shri Baburam Nishad; demand to construct a dam on 
Betwa River in Hamirpur district of Uttar Prades; not present. The next speaker is Shri 
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